
Уважаемые читатели!

Приглашаю вас ознакомиться со статьями второго номера нашего журнала за 2023 год. Номер открывает общетеоретическая публикация — в совместной статье О.С. Гриня и Т.О. Шилюк рассматриваются вопросы концепции правового регулирования отношений в сфере генетических технологий в Российской Федерации. Как и большинство проблем в сфере права генетических технологий, даже общетеоретическая работа имеет весьма практическое значение. В настоящее время в Российской Федерации определяется оптимальная модель построения законодательства, регулирующего отношения в данной области.

Статья Фенга Чонга, представляющего Пекинский университет сельского хозяйства (Китай), посвящена смежным вопросам в области сельскохозяйственной генетики и права интеллектуальной собственности — здесь на опыте Китая анализируются правовой режим и выбор модели географических указаний для сельскохозяйственной продукции.

Рубрику сравнительно-правовых исследований открывает публикация С.В. Косилкина, которая посвящена принципам международно-правового регулирования генетических исследований и законодательству Российской Федерации.

В работе Е.К. Московкиной рассматривается важнейший вопрос, находящийся на стыке медицинской генетики и проведения научных немедицинских генетических исследований, — конфиденциальность пациента и права родственников в генетических исследованиях.

Помимо научных статей, в номер также включен экспертный комментарий Нилимы Чандирамани, представляющей Юридический колледж Нари Гурсахани (Индия), по проблематике генетически модифицированных культур.

В завершение номера предлагаем вашему вниманию обзор тематической сессии крупнейшего юридического мероприятия России — Петербургского международного юридического форума «Право и генетические технологии: драйверы роста и препятствия к прогрессу», который проходил в мае 2023 года в Санкт-Петербурге.

Приглашаем вас к изучению материалов данного номера, ждем вас в числе наших авторов!

**С наилучшими пожеланиями,
главный редактор
О.С. Гринь**

Dear Readers,

It is with great pleasure that I present to you the second issue of our journal for 2023. The debate is opened with a general theoretical article by O.S. Grin' and T.O. Shilyuk in which the authors address the legal regulation of relations affected by genetic technologies in the Russian Federation. As with most of the challenges related to legal aspects of genetic technologies, this work also has a practical application. The authors argue that, in terms of the different legislative approaches regulating relations in this field, the current definition applying in the Russian Federation is optimally formulated.

The work of Feng Chong, who represents Beijing University of Agriculture in China, focuses on intersecting issues of agricultural genetics and intellectual property law. Summarizing the Chinese experience in this area, the author recommends an approach for the legal regulation of geographical indications of agricultural products in China based on a comparison of competing models.

The comparative legal investigation presented by S.V. Kosilkin discusses principles of international legal regulation of genetic research and legislation as applying in the Russian Federation.

Addressing a fundamental issue at the intersection between medical genetics and non-medical genetic studies, E.K. Moskovkina focuses her research on patient privacy and the rights of relatives.

In addition to academic articles, the present journal issue additionally presents an expert commentary on genetically modified crops by Nilima Chandiramani from Nari Gursahani Law College, Thane, India.

The issue concludes with a review of a thematic session on law and genetic technologies reporting on the St. Petersburg International Legal Forum, one of the most significant Russian events in the field of law, which took place in St. Petersburg on May 12, 2023.

I hope that this issue will serve as a source for inspiration for your further research. We continue to welcome the submission of your manuscripts to be considered by our board of editors for publication in the coming year.

**Best regards,
Editor-in-Chief
O.S. Grin'**